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Hem fet aquest número: 

Joan Rai 

Pep Terrassa 
Jaume Fuster 

Paco Galiàn 

Sebastià Ferrer 
Miquel Ferragut 

Llucià Rinyon 
Isidor Rodríguez 

Andreu Genovart 
Miquel Lliteres 

Berta Liesegang 
Nicolau Pons 

Cap Vermell , 
ofereix les seves 
planes per a d(fòndre 
qualsevol opinió, 
notícia o xafardeig 
que que valgueu fer. 

Si teniu res a dir 
dels comentaris 
publicats, teniu a la 
vostra disposició les 
planes d'opinió i 
cartes al director 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
Blanc i Llis 
Cala Rajada 

Editorial 

Editorial conjunta de la Premsa Forana 
Una moratòria necessària 
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L'acalorat debat que s'ha encès a partir de la moratòria urbanística 
aprovada pel Consell de Mallorca amaga possiblement una de les qüestions més 
transcendentals que decidiran quina serà la nostra qualitat de vida en els propers 
anys. 

Perquè el creixement urbanístic que ha sofert Mallorca en els darrers anys 
ha estattan brutal que el tremendisme sobre quin serà el nostre futur ha deixat de 
ser un sentiment d'una minoria més o menys conscienciada per passar a ser un 
sentiment compartit per una gran part dels ciutadans de Mallorca. 

Hem arribat a un punt en què ja no es tracta solament de preservar el 
paisatge o una tormade vida, sinó, senzillament, de poder continuar vivint amb una 
cetta qualilat de vida. Fins i tot gent que sempre havia mostrat la seva indiferència 
quan sentia parlar de la defensa del medi ambient, ara que ja comença a patir les 
conseqüències d'aquest desenvolupament caòtic, veuen la necessitat de canviar 
de model. I és que ni amb cucales davant els ulls hom pot deixar de contrastar el 
que eren i són ara indrets com CanPicafort, el Port d'Alcúdia o el Port dc Pollença; 
per no referir-nos a les situacions caòtiques a que hem arribat en matèria de 
consum d'aigua, deixalles, etc ... 

Aquesta moratòria urbanística aprovada pel Consell de Mallorca ha estat 
possible pel consens a que han arribat tots els partits que componen aquesta 
institució excepció feta delPartitPopularque fidel als seus interessos inconfessables 
ha preferit, a l'hora de la veritat, deixar al marge la imatge que darrerament 
pretenien vendre de centrisme, moderació i volunatat proteccionista i seguir 
apostant pel model de creixement que han aplicat fins ara. Un model que satisfà 
tan sols els interessos dels promotors immobiliaris i dels especuladors. 

De la revista Sa Plaça de Sa Pobla. 
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Plaça 
des 
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pintors ... Ja ho dèiem a l'editorial del mes 
passat, aquest hivern vivim un "boom" de 
la construcció com ja no es recordava des 
dels anys 60. 

Sitjar 

I coma colofó,ja tenim mogudes les 
obres de remodelació de la plaça de l'Orient, 
amb polèmica arrabassada de pins inclosa. 
Segons el projecte, de l'arquitecte Mateu 
Carrió, es pretén donar la màxima amplària 
a la zona peatonal i restringir al màxim_ el 
trànsit de vehicles, amb la corresponênt 
desaparició dels aparcaments. Aquestes 
seran unes obres que, a més, serviran per 
posar a prova els nous aparcaments de sa 
Pedrera i la capacitat de la plaça des Sitjar 
com a seu del mercat dels dimecres. 

Urbanisme 
En el Portalet del número passat 

ens queixàvem de la manca de crítica del 
nostre poble vers la destrucció del paisatge 
i la forta pressió urbanitzadora que 
patim.Aquest mes hem de comentar dos 
fets contradictoris que sortiren a la prema 
illenca. 

D'una banda, la queixa d'uns 
ciutadans contra la destrucció d'una zona 
de pinar a Cala Agulla, vora la carretera de 
Ca'n Patilla, queva sorprendre a més d'un 
(molts es pensaven que aquella part de 
bosc estava protegida .... i anaven errats!), 
queixa que ocupà tota una plana del diari 
Balears. 

D'altra banda, les dades del número 
de vivendes construïdes a Mallorca entre 
gener i octubre d'enguany, cosa que no fa 
sinó confirmar la nostra agra visió del futur 
urbamstic. Ocupam la quarta posició entre 
tots els municipis de Mallorca (52), amb 
344 vivendes, precedits únicament per 
Palma, Santant:yí i Marratxí. Això són 
dades del col·legi d'Aparelladors de Ma
llorca. Es donen xifres de 5.23 7 vivendes 
noves i 667.077 metres quadrats de 
superfície. Tot un rècord, tot un 
despropòsit, es miri com es miri. D'aquí a 
l'estiu potser guanyem posicions. 

Obra pública 
Sense deixar del tot el tema ante-

rior, volem cometar la curiosa situació que 
s'ha produït a la comarca de Llevant amb 
això de les obres. Al fet d'un fort increment 
de les obres d'iniciativa privada 
(construcció i reformes d'hotels, 
apartaments, xalets ... ) s'ha d'afegir 
l'anomenatPlaMiralldel Govern Balear, el 
Pla d'Obres i Serveis del Consell de Mall or
ca, el Pla d'Excel·lència Turística, Pla 1 O de 

Moratòria .. què és això de moratòria? 

Castell 
Al col·legi d'arquitectes de Palma 

s'inaugurà l'exposició "El temps ilamemòria" 
sobre els castells de Mallorca. La idea és 
presentar al públic. de forma gràfica i 
entenidora, el "Pla director de castells", 
efectuat pel Consell de Mallorca. Es tracta 
d'un ambiciós pla per a mantenir, conservar 
i recuperar els castells roquers de l'Illa. 
entre els quals es troba el Castell de 
Capdepera. Aquesta exposició s'ha duit al 
nostre municpi per a difondre l'esmentat 
Pla. Fins a finals de generes pot visitar a la 
Casa del Governador. 

la Conselleria d'Agricultura, rehabilitació i 
construcció de molls. el Pla de carreteres, i e 
les corresponents inversions dels arta 
municipis. Tot plegat fa que les empreses La Conselleria de Medi Ambient, 
de la construcció de la comarca es trobin Ordenació del Territori i Litoral, ens ha 
saturades de feina, amb manca de personal remès una carta a molts d'habitants del 
qualificat (nosaltres pensam que també de municipi informant-nos de 1 'inici de la ter
personal sense qualificar) i inclús de mate- cera fase d'execució de les obres de reforma 
rial per ala construcció. Així no és d'estranyar del moll de Cala Rajada, que segons diuen 
que s'allargui el termini d'execució de certes pretenen tenir enllestides al llarg de 1999 _ 
obres o que alguns concursos quedin Se'ns explica, a més, que costarà uns 50 
deserts. Situació que afecta a empreses milionsique,alcapialafi,estractadecrear 
complementàries com fusteries, llenterners, un moll de passatgers i millorar els accessos. 
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Acaben demanant comprensió i 
disculpant-se per les molèsties. Tot un 
detall... no està gens malament que ens 
informem sobre el que es fa o es pensa fer 
al nostre municipi per les diverses 
Conselleries del Govern Balear, però el fet 
que entrem en l'any electoral i la guerra 
desfermada entre les institucions 
públiques de Mallorca. li donen a la 
misiva un cert tuf pre-electoral. 
'Per cert, des del nostre Ajuntament se li 
podria recordar al senyor Ramis , signant 
de l'escrit, que a més del moll de Cala 
Rajada -que és ben cert que necessitava 
un bon adob- hi ha altres mollets 
completament abandonats, i parlam del 
de sa Pedruscada. Es Carregador, 
n'Aladern, Cala Gat(noelde la platja que 
curiosament s'adoba de tant en tant sinó 
el situat devora la casa Cabo de Hornos) 
i altres amarradors que cauen sota l'embat 
de les ones ... 

Atur 
La distribució de l'atur enregistrat 

permunicipisimesos, aMallorca, durant 

Ajuntament de Capdepera 
Nota de premsa 

VerdictedelJuratdeliX Concurs 
de Pintura "Vila de Capdepera" format 
perGustavo Peñalver,RafaelAmengual, 
Joan Carles Gomis, S anti Camps, Joan 
GuaitaiJosepGallego. 

*Primer premi de 450.000 ptes 
a l'obra no 89 "Ferits de vida" de 
JmmMarch Torrandell 
* Segonpremide200.000ptesa 
l'obran°76 "Entretiempo" dei~aco 
Fabré 
* Menció honorífica a l'obra no 
25 "Sintítulo" delasèrie"Hoyo 18" 
de Joan Alorda Sans 
*Premi Local de 125.000 ptes a 
l'obran° 105 "Paradissos perduts" 
d'EsperançaPascual Terrassa 
*Menció honorífica local a l'obra 
n° 18 "Cussa amb pixera" de 
LlorençPanadero Alvarez 

la primera part de l'any 1998, referent a 
Capdepera és el següent. 

GENER 487 
FEBRER 482 
MARÇ 396 
ABRIL 203 
MAIG 126 
JUNY lll 
JilllOL ll5 
AGOST 125 
SE1EMBRE 128 
OCTIJBRE 2ffJ 
Després d'una temporada com la 

d'enguany i la manca de mà d'obra per a 
la construcció d'aquest hivern, sobren els 
comentaris ... 

Judici 
Un dels fets que més han 

commocionat el nostre municipi en els 
darrers anys, va ser la mort violenta de 
Maria Nicolau, coneguda com "sa 
cuponera", per la seva feina de venedora 
deloteriadel'ONCE, s'haresolt recerument. 
El jurat popular considerà els germans 
Joaquin i Domingo Vidal culpables de 
l'assassinat de Maria Nicolau i el robatori 
posterior a casa de la víctima. El judici, 
tens i no exempt de contradiccions, 
arrribatà al seu final. L'acusació particu
lar, en representació de l'Ajuntament de 
Capdepera , exercida pel misser Antoni 
Echevarría, demanava vint anys de presó 
per l'assassinat i quatre pel robatori, a 
cada un dels acusats. La defensa 
demanava una pena mínima. 

Donació 
El conegut galerista Joan Guaita 

ha donat l'obra, Remo cu afro ram as, 
realitzat l'any 1997 per l'artista cubà Kcho. 
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El. bronze quedà exposat a la placeta 
d'entrada a la casa del Governador del 
Castell de Cadepera. 

És una de les poques obres 
escultòriques que hi ha als carrers i places 
del nostre municipi (llevat de les del jardí 
de sa Torre Cega). 

Esports 
Les dues atletes locals. Xisca 

Rosselló iMelina Sagrera, acabaren l'any 
en un estat de forma envt::iable. Les seves 

· participacions a les distintes proves de la 
temporada de cros i a les clàssiques del 
calendari atlètic mallorquí, s'han resolt, 
fins ara, amb na Xisca i na Melina sempre 
entre les tres primeres. Esperam veure-les 
en el campionat d'Espanya de camp a 
través defensant el pavelló de les nostres 
illes. 

D'altra banda, l'Escolars'ha aferrat 
fermament al tercer lloc de la classificació. 
sempre a l'aguait dels dos primers i amb 
possibilitats reals d'assolir, al final de 
temporada, una de les places que donen 
accés a la Preferent. Aquest no era un 
objectiu prioritari, a començament de tem
porada, però si arriba ... 

I ja sabeu que, a Cala Rajada, 
autèntica seu del tennis de Balears, de la 
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Pla de Qualitat Hotelera 
A la seu de l'Associació Hotelera,es 

celebrà, el pasat 18 de novembre, la 
presentació del pla de Qualitat hotelera 
i d'apartaments turístics, que s'inicia a la 
zona de Cala Rajada i Cala Millor. La 
presentació va ser a càrrec de Ignasi 
Esteve, president de l'associació Hote
lera, Miquel Ferrer, coordinador de la 
comissió de qualitat local, i Eulalia Ruiz 
coordinadora de la zona. 

Al Pla s'han adherit 34 establiments 
de Cala Rajada, amb 8.302 places 
hoteleres. Aquesta xifra es notable ja 
que si a les 15.250 places existents a 
Capdepera, li restam les pertenyents a 
cadenes hoteleres amb plans de qualitat 
propis i les pensions i places hoteleres 
que no poden accedir , el benefici 
d'aquest pla és majoritari. 

El pla es basa en l'adaptació dels 
serveis oferts pels establiments hotelers 
i oferta complementària a uns 
paràmetres de qualitat adaptats a la 
categoria dels establiments. Així en 2 I 
4 anys es preten canviar l'estratègia, 
per nivellar l'oferta i demanda no baixant 

mà de l'Associació Hotelera, no en deixen 
passar ni una. Així, aquest hivern hem 
pogut assistir al Campionat d'Espanya 
femení, absolut, i més recentment, al 5è. 
CiurcuïtSatèl·litA.T.P. 

Coral infantil 
Dia 19 es presentà a Cala Rajada i 

Capdepera, en el marc del tradicional concert 
de l'Esperança, la Coral Infantil de Joventuts 
MusicalsdelamàdelaCorals'Alzinar. Sens 
dubte tot un esdeveniment musical. El 
joves cantaires oferiren les cançons 
populars lukaidi, lukaidi, Vau-verí-vau, i 
Anem a Betlem al nombrós públic assistent. 
Per la seva banda la Coral s'Alzinar interpretà 
un ampli repertori de peces apropiades a les 
dates pre-nadalenques. Maria Antònia 
Gomis acompanyà al piano i Elionor Gómez
Quintem dirigí. 

Fred 
Ens arriben veus insistents, 

especialment els dies de més fred, sobre les 
males condicions que per als usuaris pre-

els preus sinó oferint qualitat. 
Aquesta qualitat inclou el propi 
establiment, l'edifici, però a més 
els serveis, gestió empresarial, 
satisfacció del client. .. El sistema 
es basa en implicar a tothom qui 
fa feina : reciclant els treballadors 
(seminaris deformació), millorant 
els serveis, prevenint errades i 
defectes, informació, promoció ... 
Cada hotel efectuarà el seu pla 
de feina, amb assessorament i 
tutoria exterior, i al cap d'un 
temps, quan es trobi que s'han 
aconseguit les fites previstes, se 
realitzarà una exhaustiva 
auditoria externa. 

de productes i estris, gestió mediambientaL 
prestació de serveis, formació i gestió empresarial. 

El sistema es compatible amb 
les tradicional, i desfassat, siste
ma d'estrelles i suposa un 
compromís seriós, per part de 
l'empresari ,ja qued'entrada duu 
un increment de les despeses 
quan a personal ( se suposa un 
increment mig deli O al20% de 
treballadors), increment qualitat 

Es tracta d'un repte que pot trencar les 
tendencies actuals cap a un turisme motivat pels 
baixos preus, no debades la primera experiència 
sorgí de Puerto de la Cmz a iniciativa dels propis 
hotelers per superar una forta crisi turística i la 
degradació de la zona. Aquest no és el cas de Cala 
Rajada: encara manté certa qualitat turística -de 
cada vegada menor, es cert- però val més prevenir 
i preparar-se. El camí escollit sembla l'adequat. 

senta l'ambulatori de la Casa delMar. Amés 
de trobar -se en un primer pis, cosa sempre 
dificultosa per als malalts, no hi ha 
calefacció. I és que la Casa del Mar és un 
moble amb tres peus: l'Institut Social de la 
Marina (propietari), l'Insalud (usuari) i 
l'Ajuntament (no se sap què). I l'un per 
l'altre ... 

També devers l'escola de s'Alzinar 
se'n queixen del fred. Tot i que aquí sí que 
n'hi ha de calefacció, sembla que aquesta 
no dóna l'abast, especialment a la part vella. 

És ben cert que ha fet fred aquest 
hivern ... 

En dues paraules 
* L'Ajuntament ha aprovat els 

pressuposts municipals , amb els vots a 
favor de l'equip de govern i en contra de 
tota l'opsició. Uns els consideren equilibrats 
i els altres diuen que hipotequen el futur i 
la política d'actuacions de posteriors equips 
de govern. El mes vinent vos n'oferirem un 
estudi detallat. 

*Les últimes dades del padró murri-

Redac;ció de Cap Vermell 

cipal ens acosten als 8.400 habitants, un 
creixement excessiu en massa poc temps ... 

* S'ha aprovat, per unaminitat un 
nou conveni amb la Creu Roja de Capdepera 
per subvencionar els seus serveis. Les 
novetats són que augmenta el període 
vigilància a Canyamel i Cala Mesquida, 
(serà des "cte 1'1 d'abril al 31 d'octubre a totes 
les platges del municipi) i desapareix el 
servei d'ambulància com funcionava fins 
ara. Els doblers destinats són 17.175.000 
pte s. 

* A les darreres visites del banc de 
Sang de les Balears es produiren les 
següents donacions: Cala Rajada (dia 16 
desembre) 54, 4 d'elles noves i 4 rebuig: 
Capdepera (dia 28 de desembre) 64, 5 d'elles 
noves i 3 rebuig. 

*Un altre punt que s'aprovà en el Ple 
de dia 14 de desembre és el referit a un 
conveni amb l'IBANAT per a la realització 
i manteniment per 25 anys de la zona recrea
t iva de s'Alzi11ar. Bàsicament es faran 
treballs de millora forestal, vallat del 
perímetre i instal·lació de papereres i 
mobiliari per a l'ús públic. Igualment, es 
preveu crear una Aula de Natura. 



agenda de la vila 

r 
Agenda de la vila 

mes de novembre 

Nats 
dia3·, Alvaro Duran Gea, de Jesús i Cannen 
dia4,ElenaSantandreuAimagro,deJuani 

Josefa 
dia 7, Mercè Barbón Ferriol, de Francesc i 

Francisca 
dia 7, Marina Gonzalez Sagra, de Jesús Maria i 

JuanaMaria 
dia24,Joani ClaudiaFernandez Vives, de 

Manueli Joana 
dia27, Miriam Gómez García, d'Alfredo i 

Cannen 
dia 2 7 ,Juan Bayon Vicens, de Miquel i 

Francisca 

Noces. 
dia 1 O d'octubre, Abdonmiguel Saurina 

Aguiló amb Raquel Ribas Fortuny 
dia 7, Pedro Andian Francisco amb Gildegan 

Maria Wessel 
dia 7, Jesús Manuel López Jiménez amb Maria 

AsunciónAlvarez Fuster 
dia 7, José Miguel Flores Flores amb 

MargaritaBarceló Hemandez 
dia 13, Manuel Violat martínez amb Antònia 

Velasco Vadell 
dia14, Antoni Pelli cer Macias amb Maria 

AntòniaAmengual Al omar 
dia 14, FelipeDel Vall e Gómez amb Margalida 

SirerAdam 
dia21 ,Miguel Angelortiz Gabino amb Emilia 

Vaquer López 
dia 28, Juan Car los F iol Franco amb Heidi 

NoraRosselló Horrach 
dia28,SebastianSanchezGarcíaamb 

Antónia Molina Mejias 
dia28,JuanAntónioHerediaMuñozamb 

Y o landa Casellas Y es te 

Finats 
· dia 7,FlorencioCrespoCovas (1.936) 

dia28 Pere Tous Moll (1.910) 

Nats 

mes de desembre 

dia 9, Xavier Granados Mulero, de ManuelJosé i 
Amalia 

dia 9, Marta Pérez Matallana, de Pèdro i Ma Elena 
dia 1 O, Mar Valassi Moreno, de WashintonMartín i 

Ma Agustina 
dia 14, J aime Nadal Rodríguez, de J airnei Cannen 
dia 15, Eduard Ferrer Gar au, deJerónimo i Ma Isabel 
dia 19, Adrià Vadell Moll, de Bartomeu i Verónica 
dia20, MargalidaMassanetTerrasa, de Bartolomé 

Juani Francisca 
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dia31, Al varo Torremocha Lar a, de J or ge i Paula 
dia31, Victòria López Servera,deFructuosoi Catalina 

Maria 

Noces. 
dia 5, António Mir Martínez amb Marisa Ro jas 

Hurtado 
dia 19, Bartolomé Gili Soler amb SilviaMaqueda Flores 
dia 27, Fidel MartínezAmarilla amb Florentina Marijke 

Moeys 
Finats 

dia 8, Isabel Ferrer Garau (1.910) 
dia 1 O, Nicolau Josep Vives Fuster ( 1. 956) 
dia ll,BartomeuJuliàLlabata(l.920) 

Totals de l'any, es fa amb les dades del registre 
de Capdepera, pot haver diferències amb el número 
global de naixements o morts, ja que si se produeixen fora 
del municipi no totes són enregistrades (especialment les 
defuncions). 

NATS .. .- .... . .. 109 
NOCES .... .... 38 
FINATS.... ... 34. 



Comprant avui els productes de Mallorca, assegures el futur benestar econòmic 
de les famílies que viuen de la pagesia, 

de l'artesania, de la indústria i del petit comerç a la nostra illa. 

líit -Consell de Mallorca 
Assegura el futur 



Informe 

Capdepern ha estat. durant aques~ L T_, --.t. 
mesos dcnovembreidesembrc,lUla r- ..,.. f" ~,' 

festa solidària. Les notícies de la devastadora intèrpretes d'ODADONA; CC. Banda 
acció de l'huracà "Mitcht" a diversos països de de Música deCap:iepera i Coral s'Alzinar; 
Centreamèrica commocionà l'opinió pública alumnes, mestres, pares i mares de les 
espanyola, que es mobilitzà d'lUla fonna gene- escoles s'Auba, s'Alzinar i Institut; 
rosa i activa. El nostre poble no ha volgut ser jugadors i aficionats del bàsquet, futbolet 
menys i es realitzaren totunseguitd'accions i futbol de l'Escolar; Aires Gabellins i 
mésornancocoordinadesdestinadesarecaptar Castell de Capdepera; APiMA de 
fons i enviar-los a les ONG que actuen a s'Alzinar,Associacionsdela Tercera Edat, 
Nicaragua,Hondures,GuatemalaiElSalvador. Associació Hotelera~ Comissions de 
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L'AjlUltamentdeCapdepera fou dels festes; organitzadors i participants del 
primers a reaccionar, aportant una bona Mercadet(vaja un temps que patiren!), 
quantitatdedoblers(3milionsimigdepessetes) de la torrada-festival musical i de la 
al Fons de Mallorquí de Solidaritat, amb subhasta d'art ... .i altres molts que 
destinació a Centreamèrica. Però la societat malauradament ens deixam en el tinter. MercadetalaPlaçadel'Orient 

civil, els ciutadans, també es posaren en feina 
i s'arrencà, juntament amb la Creu Roja de 
Capdepera, un ambiciós programa d'actes, 
alhora que s'implicava tota casta de col-lectius 
i associacions culturals i esportives del poble. 
Com era d'esperar, la resposta ha estat molt 
positiva. Més aviat, diríem que exceHent. No 
ens atrevim a dir sorprenent, perquè la gent de 
Capdepera, Cala Rajada i altres indrets del 
municipi respon ... i no és la primera vegada que 
ho fa. 

Amés dels qui es posaren al davant, no 
podem deixar de donar les gràcies a les 

Tants i tants deciutadants es dedicarena 
fer feina desinteressada pels demés i 
contribuïren a donarfonna a l'ajuda cap 
aquesta zona, tanlllUlyana en l'espai i tan 
propera al nostre cor, que seria dificultós 
anomenar-los tots, sense deixarningú 
important en l'intent. 

Més endavant us incloem lUla 
relació del que es va treure a cada un dels 
actes. Nopercomparar, cosa ridícula en 
aquest cas ja que es tracta d'una feina 
col·lectiva, sinó per deixar clars els 
comptes. 

Les comptes clares 

Subhastaded'Arl 

Us adjuntam l'estat de comptes de les distintes accions efectuades durant aquests dies al nostre municipi per a recaptar 
fons destinats a programes d'emergència i reconstrucció de Centreamèrica, que com ja sabeu resultà assolada per un huracà, 
anomenat "Micht", causant moltes víctimes i gran quantitat de danys materials. 

Com a entitat coHaboradora, volem donar-vos les gràcies i alhora fer-vos partíceps de 1' èxit de les convocatòries. Heu estat 
imprescindibles en aquesta campanya de solidaritat internacionaL vosaltres i la ciutadania del nostre poble, que ha respost molt 
positivament. 

Pensam que la tasca feta s 'ho val i que cal valorar totes les aportacions, des de la més grossa a la més petita, com el resultat 
d'un esforç col·lectiu. 

La recaptació final ha estat remesa al compte corrent de la Campanya d'acció a Centreamèrica de la Creu Roja de Mallorca. 
Capdepera, desembre de 1998 

Activitat Recaptació Torrada solidària/comis s. festes. 1.265. 607.-

ODADONA ............................... 221.493.-
Escola s 'Auba............... ..... ... . . . .. 296.115.
Escola s 'Alzinar........ .......... .. ..... . 287.804.-
Aportació per na Ida Luengo .. .... . 40.000.-

Subhasta d'art .......................... . 1.307.000.-
Concert Banda de Música ......... . 
Sopar Penya reial Madrid. ........ . 
Donatius individuals ..... . ...... .... . 

21.000.-
42.500.-
35.050.-

Equips de bàsquet .......... ..... .. . ... . 77.188.- Total cantpanya a Capdepera .... 5.313.387.-

Equips de futbol et .......... . .. . ....... . 23. 740.-
APiMA de s 'Alzinar. ................ .. . 50.000.-
Sorteig Paperetes................ ..... . 250.000.-
Mercadet plaça l'Orient ..... .. . . .. 1.325.390.-
Agrupació Aires Gabellins..... ... 70.000.-

*Altres portacions directes a les comptes de 
Creu Roja (Inclou Institut, IB teatre, penya 
del Barça .. .) Aproximadament.. 2. 500.000. -



Col-laboració 

EI12-N, dos anys massa tard 
Quan al penúltim plenari ordinari vàrem formular una protesta 

sobre l'inminent destrucció del triangle de l'urbanitzable n"1 que delimi
ta amb 1' ANEI de Cala Agulla, ja sabíem que era un fet consumat i, en 
conseqüència, irreversible. Sense ser la nostra intenció, ens varem erigir 
en portaveus del sentir de la majoria de ciutadans d'aquest municipi, 
que, incrèduls, assisteixen diàriament al vergonyós espectacle de 
destrucció i massificació planificada de major virulència dels darrers 
anys. Però el més curios de tot és que els turistes també romanen 
astorats davant que veuen els seus ulls com bé ho demostrava un petit 
reportatge emèsperTeleNova (dia 9 del12 del98 a les 23,45), on tots 
els entrevistats (la majoria turistes alemanys) es varen pronunciar 
radicalment en contra de la pràctica - perno dir política- urbanística del 
municipi. Ben segur que en Joan Llull, que era un dels convidats a 
1' esmentat programa, en va prendre bona nota d'aquelles opinions. Així 
i tot, escoltar les opinions acusatòries a la política urbanística del seu 
equip de govern, del qual ell n'és el responsable, no li varen fer acotar el 
cap (tal com ho havia fet al plenari on no hi ha,~a públic) i, com sempre, 
va descarregar les culpes, aixó sí, amb cara de pomes agres i lamentant
se del greu que li sap que es facin aquestes actuacions urbanístiques, en 
l'equip de govern de la legislatura passada, argumentant que ja ho 
haguessin pogut preservar ells. Això és l'excusa que posen sempre als 
plenaris, als miuans de comunicació i allà on faci falta,ja se sap que les 
culpes ningú les vol tenir i són molt males de reconèixer, però cadascú ha 
de carregar amb les que li corresponen. 
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Durant la legislatura passada es varen redactar unes NNSS 
totalment noves que romanen dins un calaix, sense que mai s 'hagin 
discutit ni intentat consensuar, tal i com vàrem recomanar els grups de 
l'oposició. Amb l'aprovació d'aquelles normes- amb les modificacions 
pertinents, clar- moltes de les barbaritats que hem vist cometre durant 
aquesta legislatura s 'haurien pogut evitar; però les tèrboles maniobres 
psicopolítiques d'UCAP entorn del regidor Pere Nadal, varen fer que
dar 1' equip de govern en minoria i sense opcions de poder a provar -les. 
Ara, hem perdut la legislatura modificant les antigues, mentrestant el 
creixement constructor ha continuat el seu ritme depredador sense cap 
mena de traves -tan sols algunes petites modificacions no aprovades en 
el CIM per no estar adaptades al POOT. Si en Joan Llull i l'equip de 
govern al qual pertany haguessin tengut en compte la moció que vàrem 
presentar dia 16 de març passat, on demanàvem una aturada d'obres 
dins els urbanitzables I, 2 i 6, així com dins rústica, ANEIS i ARIP, 
I~ obra del triangle de Cala Agulla no es faria i encara tindríem 1' opció de 
poder estudiar la fórmula millor i més barata per preservar-lo. 

Les motivacions de la nostra protesta, amplament recolzada 
pels mitjans de comunicació i l' oponió pública, son clares i contundents: 
Encendre elllumet vermell d'alarma-ja no es pot continuar urbanitzant 
més- i alertar 1' opinió pública de quin és el vertader enemic polític a 
batre si realment volem canviar alguna cosa. El culpable del desgavell 
urbanístic local i illenc és la dreta pura i caradura, representada pel PP i 
els independents afins, els seus interessos no són els del poble. La 
síndrome 12-N s'està estenent entre tots els estrats socials i polítics de 
la població. La llàstima és que hagi arribat dos anys massa tard. 

Felip Esteva Castro 

MOCIÓ SOBRE EL CINQUANTENARI DE LA DECLARACIÓ UNIVERSAL DELS DRETS HUMANS 
Enguany se celebra el cinquantè 

aniversari de la Declaració Universal dels Drets 
Humans, fita bàsica en la lluita per 1' assoli ment 
del respecte als drets de l'individu i de la 
col.lectivitat. La celebració té una especial 
importància en uns moments en què en arreu del 
món s'observa la persistència de fenÒJ nens 
d'intolerància i opressió. Partint de la 
univer~~litatdels drets humans, hem de veure 
d'una manera concreta el respecte als val< 1rs de 
la declaració. No podem deixar de banda la 
presència en el nostre entorn més immediat 
d' incor11pliments deia lletra il' esperit d'aquest 
document. La situació és particularmentg¡ eu en 
allòqu~flfectaelsdretscol.lectiusdecomunitats 

senceres que han estat marginades i sotn teses 
pels poders estatals. En aquests casos es priva 
aquests pobles de decidir sobre el seu futur, se'ls 
con den ma a l'espoliació dels seus recursos i es 
nega a la seva llengua i cultura tota possiJ:,ilitat 
de supervivència normalitzada . 

la recuperació de les institucions pròpies i en el 
camí cap a 1' a u to govern, no han obtengut el 
reconeixement del seu dret a existir com a 
comunitat nacional. L'actual marc estatuari és 
molt limitat, i no recull les aspiracions dels 
pobles de les Illes Balears per assolir i gestio
nar més quotes de sobirania, cosa que tampoc 
passa a la reforma recentment tramitada. 

a poble, en democràcia, pau i solidaritat 
amb tots els altres pobles de la Terra, tot 
acceptant que si els pobles de les illes 
majoritàriament ho decidissin es puguin 
assolir les màximes quotes d'autogovern i 
sobirania política, sota el principi del dret 
a l'Autodeterminació recollit en la 

És pertot ai"\ò que el Grup Municipal 3. 
del PSM-Nacionalistes de Mallorca ¡¡ 

l'Ajuntament de Capdepera presentà, abans de 

Declaració Universal dels Drets Humans. 
D'acord amb aquest principi l' AjliDtament 
de Capdepera es dirigeix a tots els grups 
parlamentaris del Congrés de Diputats i 
del Senat perquè donin suport al 
reconeixement del caràcter de nacionalitat 
històrica de les Illes Balears en la propera 
discussió de la reforma de l'Estatut 
d' Auton,omia. 

la tramitació de la reforma de l'Estatut en el 
Senat, la següent moció davant el Plenari de 
l'Ajuntament: 
I. L'ajuntamentdeCapdeperas'adhereixa 

la celebració de 50è. Aniversari de la 
Declaració dels Drets Hun1ans, data im
prescindibleenla llarga lluita per aconseguir 
la plenadignitatdela vida humana, i a favor 
de la justícia, la solidaritat, el respecte i la 
tolerància. 

4. Aquest acord serà comunicat a la Mesa del 
Parlament de les Illes Balears i a cada un 
dels grups parlamt!ntaris en ell presents. 

. Les Illes Balears, tot i que 1'E~.tatut 2. 
d'Autonomia significà una passa impolti nt en 

En aquest sentit, constata el dret de les 
illes Balears a determinar el seu futur com 

Cala Rajada, 8 de desembre de 1998 

Felip Esteva Castro 
Regidor del PSM-EN a I' ~juntament de Capdepera 



Col·laboració 

La sortida al carrer d'aquest número de "Cap Vermell" 
coincideix amb els primers dies d'un nou any. Són moments en 
què sol succeir allò que ja sabeu: passar comptes del que ha estat 
de la nostra vida durant els últims darrers dotze mesos, fer 
propòsit d'esmena, renovar la fe i la il·lusió en el futur, desitjar un 
mónrnillor ... 

Des de la nostra publicació, aquest passar comptes 
consisteix a constatar que, a empentes, una mica de qualsevol 
manera, hem completat una nova singladura, la singladura 
modestíssima d'endegar deu o onze números de la revista. I des 
de "Llengua amb tàperes" , el passar comptes té un abast encara 
més limitat, i per desgràcia més punyent: constatar que el 
problema lingüístic del nostre país és encara per resoldre i que 
vivim en un estat permanent de conflicte. 

Em dic a mi mateix, un mes sí i l'altre també, que ja deu ser 
hora de donar per conclosa la tasca d'aquesta secció. Són més de 
quatre anys de donar càstig. Tenc por d'avorrir la gent, sempre 
amb la mateixa cansueta. "A final d'any, ho deix", em promet cada 
dos per tres. 

Però, després, no sóc capaç de deixar-ho córrer. Surt al 
carrer i la realitat, aclaparadora, em diu que no tenc dret a fer 
defecció de les obligacions que, com tota persona -insistesc: tota 
persona- te nc contretes vers el meu poble. Es tracta d'obligacions, 
sovint feixugues com una llosa, que hom deu afrontar des de la 
seva sensibilitat i la seva capacitat: uns en tasques d'acció social, 
a favor dels més desvalguts i necessitats; uns altres assumint un 
compromís polític arrelat en els més nobles valors democràtics; 
els de més enllà treballant en la dinamització de la vida pública, 
des d'institucions públiques o privades, ja sigui en comissions 
de festes , en fundacions o en patronats; i encara aquells d'allà 
deçà, lligats al deure de lluitar per la recuperació dels trets que ens 
identifiquen com a poble, com a societat. 

Aquestes són solament algunes de les moltes tasques 
que tot ciutadà digne d'aquest nom no pot renunciar a 
desenvolupar. N'hi ha tantes per fer, de coses, que quedar-se a 
casa, mans fentes, avui no té cap justificació ni una. I és per això 
mateix que jo, tot i creure més d'una vegada que ho podria deixar 
anar, em sent lligat a aquesta secció i a aquesta revista. És per la 
mateixa raó que hi ha gent que prepara la festa dels Reis, o 
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organitza tota mena d'activitats a favor dels damnificats de 
l'huracà Mitch, o ens representa a l'Ajuntament, o acull els 
"carrilanos" que no tenen on caure morts, o treballa a favor dels 
drets humans, o milita activament en organitzacions ecologistes, 
o és voluntària de Creu Roja ... 

Sí, ho voldria deixar anar. Però no per cansament ni 
desídia. Ho voldria deixar anar perquè la meva minsa col·laboració 
ja no fos necessària. Voldria poder abdicar del que, ara mateix, 
seguesc considerant un deure, perquè la situació de la nostra 
cultura i la nostra llengua s'hagués normalitzat totalment. Voldria 
poder fer defecció de la meva lleialtat ala llengua catalana perquè 
aquesta, perfectament restablerta, no necessitàs ja de militàncies 
explícites. 

Però la realitat aclaparadora, com he dit, no cm permet res 
d'això. Paradoxalment, vint anys de Constitució, quinze d'Estatut 
i dotze de Llei de Normalització Lingüística ens tenen més 
postrats i més endarrerits que abans de la promulgació del corpus 
legal que ens havia de pennetre aixecar el cap. 

-El guàrdia de trànsit em mira amb mala cara si li contest 
en català. 

- L'advocat m'aconsella que, en el plet, si no vull tenir 
problemes addicionals, no empri la nostra llengua. 

- Els presidents dels Tribunals Superiors de Justícia de 
Catalunya i Balears manifesten el seu rebuig a les "imposicions" 
del català en els òrgans de la seva jurisdicció. 

-A l'híper no m'entenen. 
- A València, en Zaplana conculca la llibertat de càtedra 

i prohibeix que els professors emprin el terme "català" en referir
se a l'idioma d'aquella terra. 

-En el restaurant no volen. tot i les subvencions. oferir
me una carta "també" en la llengua d'aquí. 

- A l'institut, segons em diuen, el projecte lingüístic de 
centre pot esperar. 

-El cine segueix constituint un feu de la llengua castellana. 
-L'Administració, tant autonòmica com local segueixen 

produint bona part de la seva paperassa exclusivament en 
castellà. 



Col·laboració 

-Alguns amics em miren com a una traïdor per qüestions 
de nomralització toponímica. 

- A ca '1 notari no volen ni sentir parlar de català. 
-L'ensenyament és absolutament incapaç de garantir el 

domini del català a tots els alumnes, al final del període d'escolaritat 
obligatòria, cosa que no ocorre amb el castellà. 

-La gran majoria dels nous veïns alemanys interposen 
entre la seva llengua i la meva, la castellana. 

-Bona part del poble de Mallorca segueix ancorada en 
actituds diglòssiques, reservant el català per a usos 
exclusivament familiars. 

-El mateix nom de "català", referit a la llengua parlada a 
les nostres illes, encara avui produeix rebuigs viscerals. 

- Es fomenten artificialment, fins i tot des d'algunes 
institucions, tota mena de trets diferenciadors i contraris a la 
unitat de la llengua. 

- El suport econòmic destinat al redreçament cultural i 
lingüístic del país fa rialles. 

-Des del centre de laPenínsula se segueix venentla moto 
de l'opressió del castellà a Catalunya. 

-Des del centre de la Península, quant a la llengua, ja ni 
es parla de nosaltres, els de "las islas adyacentes" , ja que ens 
consideren terra definitivament conquerida i assimilada. 

-Des del centre de la Península se segueix donant suport 
a tots els Lerroux del moment. 

-Des del centre de la Península no es fa res per difondre 
entre tots els espanyols la realitat plurilingüística de l'Estat i 
promocionar -ne el seu coneixement. 

- Des del centre de la Península no sols no es convida a 
les persones que vénen a viure a la nostra terra a ser respectuoses 
amb la llengua catalana, sinó que, amb la Constitució per davant, 
se'ls recorda el dret a parlar el castellà, sempre i exclusivament. 

- La televisió, amb la incorporació de les plataformes 
digitals, ha passat a una proporció de devers 2000 a2 a favor del 
castellà. 

- En el bar em segueixen posan un cafè amb llet, per 
comptes d'un cafè amb gel, i encara gràcies. 

-Els periòdics, tret de l'excepció de tots coneguda (fins 
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quan durarà?) se segueixen mantenint absolutament fidels al 
castellà. 

-El català de la majoria de programes de ràdio, emesos des 
de les nostres Illes en la nostra llengua, és vertaderament 
deplorable, tant des del punt de vista del lèxic com de la fonètica. 

-El GovemBalearignora, i fins i tot combat, les institucions 
que més han lluitat a favor de la nostra llengua. 

- A la majoria d'establiments es respecten infinitament 
millor els drets lingüístics dels alemanys que no els meus. 

-En canvi, d'altres establiments, uns pocs somiatriutes 
que hi ha, pateixen discriminacions pel fet de mostrar-se 
respectuosos amb la llengua catalana. 

-El Real Club Deportivo Mallorca pensa qae normalitzar 
el nom de l'entitat pot "ferir sensibilitats" (i la nostra sensibilitat?). 

- Al Club Deportivo Escolar tampoc se'l veu molt decidit 
donar la passa. 

-Molts de nosaltres seguim pensant que adreçar-nos en 
català a un casellanoparlant és una falta d'educació. 

- "Ca'n tal" o "ca'n tal altre" , noms gairebé sempre 
heretats, són l'única contribució de moltes empreses a la tasca 
normalitzadora, mentre per dedins res no ha canviat. 

- Molta gent, que creia definitivament guanyada la 
batalla, s'emprenya amb els qui no volen donar el braç a tòrcer 
i segueixen defensant els nostres drets lingüístics. 

La llista es pot allargar tant com valgueu, però, per què 
avorrir-vos amb coses que tots veis i sabeu? No, no sols no 
aconseguim resoldre el problema sinó que el problema s'agreuja. 
Les coses no van bé, per molt que algun polític s'ompli la boca 
de números, percentatges i dades estadístiques. Una llengua no 
és res si no és efectivament emprada. Però una llengua no recula, 
iaixònoemcansd'explicar-ho,perl'empentad'unaaltrallengua, 
sinó per l'abandó dels propis parl:mts 

Com que jo no vull abandonar, em pens que hauré de 
seguir donant "llengua amb tàperes" una temporada més. 

Feliç any nou! 



Història 

CAPDEPERA, 
ARA 

FA 

75 
ANYS 

NOVEMBRE DE 1923 

-En l'Oratori del Castell de l'Esperança, ja s'hi torna 
treballar; la idea és de fer una cisterna davant el portal de 
l'Església i el material, que és grava, servirà per acabar de 
modificar el Santuari. Aquests dies s'ha rebut una bandera 
per a la Mare de Déu de l'Esperança, regal d'una devota 
família. La bandera és una preciositat com no en tenim cap 
en el nostre poble; les inicials són: "A.V.P. Glòria a la Mare 
de Déu del Castell de Capdepera". La bandera es benirà 
el dia de la festa, per a dur-la el decapvespre a la 
peregrinació. Enhorabona a tan honrada família, que tant 
s'interessa per la seva Mare. 

- El nostre port es troba ben ple de barques. Se 
n'hi troben cinc de fondejades i aquests dies és esperat 
el pailebot Miquel Caldentey; n'hi ha tres de carregats 
amb gènera i el que ve, tot per a l'amo en Miquel 
Caldentey. Es descarregaren abonos, fàrines. blat, 
fàrina d'ordi, blat de les Índies i paumes. També s'estan 
carregant la balandra Iris, de carbó, i la balandra 
Dolorosa, de metro. 

És de primera necessitat la construcció d'un port 
de refugi perquè, segons els vents, és impossible 
aguantar-se un número tan gros dins Cala Gat. 

-L'Ajuntament nova, baix la direcció del batle D. 
Antoni Cursach, pareix que també vol seguir les empreses 
començades pel batle passat; si és el matadero, ja s'hi 
peguen fa un parell de setmanes; si és la carretera de 
n'Aguiló, també hi ha el seu tall de jornalers; si és la pedra 
picada, també se n'està picant i replegant per totes les 
carreteres. També s'està fent una millora de gran necessitat 
en els nostres dies i és que cada dia un carro del municipi 
tragina bogois d'aigua per dins la vila, donant-ne m1a gerra 
a cada casa, i els qui en volen més la compren a 0'50 pts. 
la guerra. 
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- Per la festivitat de Tots els Sants, el dematí. hi 
hagué ofici solemne; el decapvespre, després de vespres 
de d~fimts, es cantaren alguns responsos per a alguns 
d~fimts, i el dia dels Morts es digueren els oficis de 
costum. 

-L'estat sanitari és excel·lent; del més d'agost ençà 
comptam dos morts: l'amo en Pere Josep Vaquer Melis (a) 
Tous, d'hemorràgia cerebral, i Àngela Grau Flaquer (a) 
Maia, casada amb l'amo en Joan Alzina (a) Renoc. 

Els naixements han estat: Jeroni Colom Juan, fill de 
Joan Colom i de Bàrbara Juan (a) Ronsera; Miquel 
Servera Gili, fill de Llorenç i de Catalina; Tomàs Flaquer 
Siquier, de Miquel de Maria (a) Blai; Àngela Massanet 
Moll, filla d'Antoni i d'Isabel (a) Barraca. 

- El temps ha canviat bastant. Ha fèt uns quants 
dies de xaloc i per fi ha arribat l'aigua. Quan escrivim, 
plou. Déu mos doni una bona saó. 

-Diumenge, dia 25, les al·lotes de la costura que 
dirigeix Da Maciana Vidal, tenen en projecte donar una 
:fi.mció en el Teatre del magatzem d'en Bibí. El drama es 
titula Juana de Arco, i una xistosíssima peça còmica. 
L'entrada serà a les 7. Les joves de dita funció estan molt 
animades, prometent que resultarà un èxit. 

-Els treballa de davant el portal del Santuari del 
Castell ja estan acabats; tant la paret com 
l'eixamplament han donat una altra forma a la placeta. 
Seria necessari que tots ajudàssim un poquet. seKons 
les nostres forces, a acabar de restaurar el Santuari, 
tan venerat pels cors gabellins. 

-El fotògraf Miquel Flaquer, per tan poc com fa que 
retrata, fa uns retrats dels més fins que es puguin presentar 
als ulls de les persones, cosa que mai havíem tengut a 
Capdepera. Qui vulgui veure treball seu, tant de pintura 
com de fotografia, que es dirigesqui al carrer Migdia n° 9, 
i serà servit de molt bon gust. 

-Enguany pareix que no mos volen sortir esclata
sangs. No sabem si és que ha plogut tardà o que 
enguany no és any. Només sentim a dir de gírgoles i 
picatornells, però esclata-sangs no hem sentit dir que 
se n'hagin trobat gaire. 

-Estam en el quint diumenge de Novena i és un gust 
veure la gent que puja a sentir el novenari, tan concorregut, 
i s'està preparant una gran festa per la Mare de Déu; els 
obrers nous que s'han afegit, D. Miquel Flaquer i D. Pere 
Terrassa, tenen en projecte fer una festa de pinyol vermell. 
En un altgre número darem més datos. Diumenge, l'ofici 
serà en el Castell a intenció de devota persona. 

-A damunt el casino del Recreo s'està formant 
una societat que, a més de tenir alguns actes de 
cultura, tenen en projecte donar algunes .fimcions de 
comèdia. Els caps són D. Joan Moll i D. Antoni Ferrer. 



Història 

- D. Paca Fuster Pvre. (a) 
Ranxer, a CalarraUada ja ha 
inaugurat l'escola nocturna del Sagrat 
Cor de Jesús. Esperam que com més 
anirà, més augmentarà el nombre de 
colegials amb què ha començat. 

-La gent pareix que aprofita 
les diades que fa, sembrant faves i 

blats, cosaq que no havíem pogut 
fèr per fàlta de saó. 

- S'està repartint i escampant 
esquerda per dins la població i a l'obra 
del matadero pareix que s'hi està 
treballant i a finals de l'any tenen 
ganes d'acabar-lo. 

- Aquests dies vengué 
l'Inspector de carters i va 
reconèixer la nostra administració, 
trobant bastants de desper.fèctes 
que'! destituí (.çic) i l'Ajuntament ha 
nomenat carter interí a D. Miquel 
Moll (a) Talaia. 

-Aquests dies han sortit el llaüt 
Victòria i el xabec Cor de Jesús, amb 
carregament de pastetes, el primer, i 
de metro l'altre. S'està carregant el 
llaüt Sant Josep amb carregament de 
troncada de pi. Anit, dimecres, és 
arribat un pailebot amb carregament 
de mercancia. 

- L'almadrava de Cala Gat i 
na Jonquera, enguany la pesquen 
mariners de Calarratjada i ja han 
agafàt unes quantes pegades bones. 

-L'oliva, enguany, encara que 
és bona, n'hi ha bastant poca i no trien 
tan amunt com l'any passat, que en 
triaren a 22 quartans; enguany arriben 
a 15 i 16 la trunyada. 

- Els porcs grassos s 'han 
aguantat bastant de preu, se'n pa
guen a 22 i 23 pts l'arrova. 

- Encara que no hi hagi 
epidèmies, se senten dir costípats i 
avui encara tenim dos morts: mestre 
Bartomeu Massanet (a) Coix, de 93 
anys. i l'amo en Joan Tous (a) Cetre, 
de 80 anys. 

Nicolau Pons 
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NADAL, 
' FESTA DE QUE? 

Ah! que Nadal ja ens sona a festa de "comprar i consumir" moltes 
coses? On queda la festa de l'Amor gratuït de Déu? 

Des d'un mes abans, tots els mitjans de comunicació ens fan ofertes 
per "passar unes Bones Festes". Qualsevol diria que per Nadal celebram 
el "Naixement i l'Esplendor del Consumisme ... " 

Per a molta gent, aquest és l'únic "signe visible" d'unes festes que 
tomen un any darrere un altre. 

~ls cristians tenim clar que Jesús està ben lluny d'aquests signes 
consumistes, però també hem de superar l'engany i la temptació d'una vida 
fàcil, d'una festa superficial, per aprendre a destriar el Naixement del Crist 
dins la senzillesa de les coses petites de cada dia: 

- Saber gaudir de la novetat dels fets quotidians ... 
- Saber descobrir la mà de Déu, la seva tendresa i el seu misteri en 

les persones que ens envolten ... 
-Compartir temps i amistat amb els qui viuen sols .. . 
- Repartir coratge i esperança als qui l'han perduda .. . 
- Escoltar i somriure ... 
-Respectar cada persona, perquè és germà, amic, fill .. . 

. - ~ntrar a la casa del malalt, per visitar, oferir simpatia, aprendre del 
qm sofre1x .... 

Perquè Nadal és celebrar que Déu ens estima, que Ell continua 
fent-se home dins cada persona. Nadal és celebrar l'Amor Grauït de Déu 
que es dóna sense mesura. ' 

* PER NADAL, DÉU ENS F A EL REGAL DE JESÚS. 
* TUMATEIXPOTS SERELMILLORREGALPERALSALTRES. 

Anazeu 0encvazt Czell 

.S'ànt Antc.,nija es vingut __ _ 
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Conversa a:rnb ••• 

SusoKexach 
Parlam amb en Suso, després 

del llançament al mercat del seu segon 
disc: Immersions. 

- La primera pregunta de 
l'entrevista és, t'han fet moltes entre
vistes, últimament? 

-Sí, des de la presentació del 
meu segon disc, la veritat és que he 
tengut unes setmanes bastant 
mogudes. 

- Especifica ... 
- Des de Televisió Espanyola 

a les Balears, Tele Nova, Ràdio 
Jove, Ràdio Balear, Ràdio Nacio
nal i .fins a la premsa escrita, tant a 
nivell comarcal com de les Illes i 
fins i tot d'altres indrets, com 
Catalunya. 

- Això ja va esser així amb 
motiu del primer disc? 

- També se'n feren rÚ~ò els 
mi~jans de comunicació, però no al 
nivell d'aquesta vegada. Per 
exemple, el videoclip d'aquest segon 
disc surt al programa Sputriik, de 
TV3. La repercussió del prima disc 

es va anar produint molt més 
lentament i ara, en qüestió de 
poques setmanes les meves noves 
cançons s'han pogut escoltar d'una 
forma freqüent. 

-És això la passa definitiva per 
a la teva consagració? 

- És una cosa que no em 
preocupa. El que sí que em preocu
pa és gaudir del que estic fent i que 
això també els passi als qui 
m'envolten. 

- No hauries d'esser una mica 
més ambiciós? No has pensat en una 
vertadera professionalització del teu 
treball com a músic? 

- Fins ara, les coses s 'han 
anat fent a poc a poc. Potser, pel fet 
de no obsessionar-me, les coses 
han anat sortint bastant bé. Si arri
ba el moment de prendre decisions 
en aquest sentit, ja es veurà. 

- Tu, això de la música, t'ho 
muntes per lliure? No tens un mànager 
o un representant, com fan la majoria? 

- Fins ara m'ho he muntat 
així. Últimament, s 'ha parlat 

d'alguna cosa, hi ha algunes 
ofertes ... però .fins que no ho vegi 
clar no em fèrmaré amb ningú. 

- Tot i que, de cara a la teva 
promoció, potser sí que et caldria l'ajuda 
d'algun professional. .. 

- Supòs que si. Possiblement, 
en breu, es pugui concretar aquest 
aspecte, com ja he dit, però s 'ha 
d'esperar. 

L es lletres de les 
meves cançons 
sempre intenten 

expressar sentiments. 

- Parlem de música. Tothom 
coincideix a afirmar el gran salt 
qualitatiu, per bé, del teu segon treball 
discogràfic. Parla'ns una mica del 
procés d'elaboració d'aquest disc. 

- Evidentment, el fet de ja 
tenir un disc gravat i d'haver passat 
un temps des de les primeres 
cançons que vaig compondre, 
suposa una maduració artística. Per 
alt'ra banda, he disposat d'uns 
músics excepcionals, d'uns mitjans 
molts superiors als del primer disc i 
d'una producció molt més seriosa. 

- Qui són, aquests músics? 
- Toni Vallespir, bateria i 

producció; Mano/o Muntaner, gui
tarra; Toni Andreu, teclats; Atanassi 
Mas, baix; i Esperança Sureda, 
fènt veus. A banda d'acompanyar
me, han col-laborat decisivament 
en els arranjaments i a fèr que el 
producte .final .fòs el que és. 



conversa 

-Per cert un bon col·laborador ha una obertura a altres camps, 
i amic, en Colau Vives, ens ha deixat. però sempre fent "immersions" al 
Encara que potser no sigui el lloc ni el meu món interior. 
moment, ens podries parlar una mica 
d'aquest artista desaparegut. 

- Efèctivament, en Colau Vi
ves coZ.Zahorà en el disseny dc la 
carpeta, tant d'aquest disc com de 
l'anterior, cosa que em va permetre 
passar alguns bons moments en el 
seu estudi, especialment en els mesos 
anteriors a l'aparició del meu segon 
treball. Com a artista, crec que era 
un geni. potser incomprès. Com a 
amic, sempre he gaudit tant de la 
seva companyia com de la seva con
versa. En definitiva, es tracta d'una 
pèrdua irreparable, tant per als qui 
no el conegueren com, molt 
e5pecialment. per als qui fenguérem 
ocasió de freqüntar-lo. 

- Les lletres ... Ens criden molt 
l'atenció alguns temes, i, en general, hi 
observam, un grau d'elaboració molt 
remarcable. T'hi has mirat molt, pel 
que sembla. O és que, senzillament, 
t'has trobat inspirat? 

- Les lletres de les meves 
cançons sempre intenten expressar 
sentiments. El pas del temps ha fèt 
que fengui més facilitat i més rccur-

. sos per exterioritzar situacions. 
encaixant el text a la música. 

- Sentiments cap a les persones, 
cap als animals i cap a la terra ... 

- Si algú ha escoltat les 
cançons d'aquest disc, veurà que no 
par! de sentiments amorosos com 
fèia en el disc anterior. sinó que hi 

- "Aquesta terra ja no és seva" 
s'està convertint en una mena d'himne 
local. La gent l'està descobrint i s'hi 
està identificant plenament, tot i que, 
segons creim, es tracta d'una composició 
que ja té uns quants anys ... 

- Els qui em coneixen de prop, 
ja havien tengut ocasió d'escoltar
la temps enrere. La seva 
incorporació al disc ha fet que 
assolis una major divulgació i que 
més gent la pogués conèixer. Així 
mateix, les col·laboracions, en aquest 
tema, de gent com Cris Juanico, 
Joan Bibiloni, Tomeu Penya, Guillem 
Sansó, Toni Nicolau i Ricard Gil, 
han contribuït a donar-la a conèixer 
en altres llocs, fins i tot fòra de l'illa, . . 

a més de a Capdepera. 

/)el que parlen 
sempre les meves 

cançons és de coses 
que poden passar a 
qualsevol persona, 

-Consideres la música, la cançó, 
com un mitjà adequat per a manifestar, 
a més de sentiments, reivindicacions 
socials, ecològiques o de qualsevol altra 
naturalesa? 
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-La música, al menys la quejo 
em dedic a composar. la jàig per a 
mantenir l'equilibri amb mi mateix .. 
És a dir, obeeix a una necessitat. 
Que després això brosti en .fòrma de 
manij"estació de sentiments o 
reivindicacions, depèn del moment 
que estic vivint. 

- Ja estàs treballant en el teu 
pròxim treball, o, per ara, et limites a 
gaudir dels fruits d'aquest? 

- Són ducs coses totalment 
compatibles. Intent gaudir d'aquest 
moment dolç del meu treball, però 
sempre fenc necessitat dc contar-mc 
coses a mi mateix i, per tant. conti nuu 
treballant. 

- Una de les característiques de 
les teves cançons és que sonen força 
intemporals. Semblen fetes per durar. 
Tu mateix ofereixes una imatge de 
músic que pot seguir pujant a un 
escenari fins als vuitanta anys, perquè 
no fas coses gaire lligades a les modes 
musicals del moment .. . 

- Del que parlen sempre les 
meves cançons és de coses que po
den passar a qualsevol persona, 
tant a joves com a grans, i qualsevol 
s'hi pot sentir ident~ficat. L'important 
no és la forma sinú el fons. i 

transmetre d'una manera senzilla el 
que jo sent. 

- A banda de si es concreta o no 
el teu lligam amb algun representant 
tens algun projecte immediat? 

- S'ha de .fèr una presentació 
del disc a Palma i a Barcelona, i 

abans segurament faré algun 
concert. 

- Doncs, que sigui enhorabona. 
Moltes gràcies . 

Especialment. vullfèr arribar el meu 
agra ïment a tots els qui han 
col·laborat i col·laboren i a tot el 
poble dc Capdepera pel que m'han 
demostrat. Esper poder 
correspondre a tantes mostres 
d'afecte . 
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EL PLA DE CASTELLS 
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Un dels actes de la festa de l'Esperança d'enguany 
va ser la inauguració de l'exposició : Castells de 
Mallorca: el temps i la memòria. La presentació dels 
materials elaborats per l'equip redactor del Pla de cas
tells comptà amb una escassa concurrència. 

Un Pla, sigui urbanístic, monumental o de qualse
vol altre caire, és una ordenació sistemàtica de la infor
mació disponible sobre un tema amb la finalitat de dis
senyar tot un conjunt d'actuacions. Durant l'any 1997 

- .; I . 

El títol de la porta
da de la revista 
Brisas /6-12-98) 
estableix un dilema 
entre oci i negoci 
que no es corres
pon amb la propos
ta d'autofinança
ment. 

un equip format per arqueòlegs, historiadors i arquitec
tes estudià el Castell i elaborà unes propostes; un mate
rial que constitueix el punt de partida, l'inici d'un dis
curs que s'ha de perfeccionar i polir. 

Sobre el nostre Castell hi ha molta feina feta, 
sobretot en conservació, organització i divulgació. Pel 
camí hem destrossat algunes coses especialment inte
ressants com l'enlluït amb pintures geomètriques de 
l'interior de la casa del Governador(l) o s'ha actuat en 
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=norai/oró Sl Vicenl 

--' Auto dui Plo 

Es Racons 
Son Corró ..---:::: 

Son Fred~( 

Rutes arqueològiques dissenyades pel CIM amb la finalitat de pro
mocionar el turisme cultural. Diari de Balears (12-6-98) 

coses molt secundàries quan hi ha deficiències greus i 
molt greus que fa anys que esperen esser adobades, com 
la façana de l'església, qualificada de nivell patològic 
molt greu: Colapse de la fàbrica. Enfonsament dels 
components del nucli a causa dels agents atmosfèrics, 
l'aigua i la meteorització, tot agreujat per la pèrdua 
d' enllacibilitat amb els murs transversals(2). També 
està qualificat de molt greu l'estat de les parets de tan
cament de les capelles laterals de l'església amb pèrdua 
de morter a les juntes ... Es greu l'estat del mur de la 
capella de Nostra Sra del Roser que presenta lesions a 
causa dels efectes produïts per l'aigua de pluja de la 
teulada(3). També menciona el Portal del Rei en Jaume 
amb la volta greument lesionada a causa de càrregues 
que actuen a la zona central i cruis a les arrancades de la 
volta. 

En conjunt es pot afirmar que malgrat totes les 
millores ens ha faltat direcció, prioritzar allò mé~ urgent 
i necessari i tenir les idees clares. El Pla de castells vol 
clarificar el camí a seguir a curt termini. 

EI fet que un organisme competent hagi catalogat 
les patologies arquitectòniques ens permet reclamar aju
des i subvencions més fàcilment i ràpidament. El tema 
del finançament ha estat fortament polititzat, adjudicant 
al Consell Insular de Mallorca la responsabilitat de tots 
els entrebancs i mancances econòmiques, quan el C.I.M 
just administra una part de les competències que corres
ponen a patrimoni . El pressupost del C.I.M és molt 
minso, sols representa al 5% del que administra el 
Govern Balear i aquesta relació es manté en la partida 
destinada a patrimoni. Una de les tasques que correspo
nen al Govern Balear és la de museus, un tema molt 
interessant en una època de canvis accelerats i es perd 
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de forma irremediable el nostre patrimoni artesanal i 
etnològic, però no hi ha projectes ni iniciatives encara 
que sovint es parli de crear un museu en el Castell. 

Les institucions públiques com el Govern Balear, 
el Ministeri de Cultura o les institucions europees i mol
tes de privades inverteixen una part del presupost en 
patrimoni perquè entenen que la seva conservació es un 
deure de les societats cultes i riques. Les ajudes que 
concedeix el C.I.M són sempre poc importants perquè el 
pressupost, uns vuitanta-set milions, s'ha de repartir 
entre els cinquanta-tres municipis de Mallorca. Per 
pal.liar aquesta mancança el Consell Insular desenvolu
pa tot un conjunt d'iniciatives com és el Pla de castells, 
la creació de rutes arqueològiques o les tasques que 
desenvolupa l'escola de margers. 

El Pla de castells és ambiciós i preveu que en uns 
anys les entrades per a l'explotació d'activitats entorn al 
Castell financïn les despeses, és a dir, l' autofinance
ment. Es una fita difícil que únicament està a l'abast 
dels conjunts patrimonials més remarcables del país, 
com la ciutat púnica i romana d'Empúries que compta 
amb equips propis d'investigació i promoció. 

Els redactors del Pla són conscients dels forts con
dicionaments geogràfics que pateixen els castells 
d' Alaró, del Rei (Pollença), Santueri (Felanitx) i 
Cabrera per la llunyania dels nuclis de població i males 
comunicacions; per això aconsella crear un centre d'in
formació, interpretació i difusió d'activitats culturals en 
el nostre Castell; també apunten activitats com la crea
ció d'un mercat dels olors, dels productes o activitats 
culturals com concerts de música medieval i obres de 
teatre. Ara que coneixem les propostes dels tècnics 
correspon als gabellins adaptar-les als nostres interessos 
i necessitats; els redactors de les propostes ignoren els 
lligams que encara existeixen entre el Castell i el poble. 

Quan l'any 1983 l'Ajuntament aconseguí la pro
pietat del Castell parlàrem que els objectius eren inte
grar el Castell en el poble i assegurar-ne la conservació. 
El Pla ens ajudarà a destriar les passes a seguir i ens 
anima, amb l'ajuda de les institucions, a intentar l'auto
finançament, tot un repte. 

Josep Terrassa 

Note s 
(1), (2) i (3)Estan recollides de l'informe elaborat pels tècnics 
redactors del Pla de Castells del CIM. 



Gloses 

CAP 
DE 

PERA 

A damunt el CAP VERMELL 
ara jo vull publicar 
s'obra de pauma que es feia 
i que de moment no es fa . 

Es poble de Capdepera 
feia mol tes de senalles, 
bresos, cofres i maletes, 
en feien a carretades. 

Ara això s'ha acabat, 
ja no se pot treballar 
perquè quan ho tenen fet 
ningú els ho vol comprar. 

Es una feina molt guapa, 
se treballava amb sa mà, 
totes ses dones que en feien 
just,just podien menjar. 

Ses paumes eren molt cares, 
no se podien comprar, 
les duien de per Almeria 
amb un vaixell, per la mar. 

Quan es vaixell arribava' 
fondejava a cala Gat, 
els homes que l'esperaven 
estaven ja preparats. 

A mig dia a dinar, 
a ca' n Pere Andreu anaven, 
es dinar era tan bo 
que aquells homes difrutaven . 

Quan havien descarragat 
a cobrar tots anaven, 
amb un duro cada dia 
d'alegria tots botaven . 

Quan a ca seva arribaven 
les dones les esperaven, 
amb els doblers que duien 
al seu coll s'aferraven. 

Oh! marit!, estimat meu! 
tu ets sa meva alegria 
amb els doblers que duus 
pagaré tot lo que dec 
i quedaré ben tranquil.la. 

Sa tranquil.litat és bona 
i dóna molta alegria, 
un matrimoni que no deu 
passa sa vida tranquil.la . 

Tot això que vos dic 
crec que és sa veritat, 
si he escrit cap mentida 
és perquè m'he equivocat. 

I si m'he equivocat, 
ara m'heu de perdonar, 
jo tenc vuitanta-cinc anys 
i fàcilment puc errar. 
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Colau Mayol 



acomiadament 

Adéu, Colqu. 
Hem dubtat molt a l'hora d'escriure aquestes línies . 

D'entrada, no en teníem ganes, ni ànim, ni convicció. I, a 
més, no sabíem, ni sabem, què dir. En Colau, en Colau 
Vives, en Colau "Pota", se'ns ha mort i ens ha deixat amb 
un pam de nas, una mica astorats, sense paraula. Tot i que 
la seva salut no fos de ferro, no prevèiem, nosaltres 
almanco no ho prevèiem, que ens pegaria una portada 
davant la cara tan aviat, d'aquestes maneres, sense temps 
ni per a fer-nos-en a la idea. 

Ara ja no hi és. Aquest és el fet ineluctable. Després 
que han passat hores i dies des que el seu cor -o qualsevol 
altre dels mecanismes que ens sostenen precàriament 
l'existència, què té més?- fallàs estrepitosament, encara 
ens estam preguntant on érem, on hem estat, tot el temps 
que en Colau s'ha estat morint, tots els dies, els mesos i els 
anys que en Colau va posar rumb a la mort, decididament, 
sense que ningú de nosaltres fóssim capaços de donar un 
cop de timó a la seva vida. 

Sabem, els qui el tractàrem amb més o menys 
assiduïtat i assistírem a algunes dels seus moments 
d'intermitència creativa, que a més d'un amic se'ns ha mort 
un Artista. I d'això no n'anam sobrats. El dolor que la 
pèrdua, d'un ésser estimat ens produeix, és quelcom íntim, 
particular, intransferible. No caldria ni parlar-ne. Però de 
la mort d'un home que, per moment:;, besllumava genialitat, 
sí qu~ cal plànyer-se'n col· lectivament i públicament. En 
Colau Vives és, amb tota segur.~tat, després de Jaume 
Mercant, l'artista plàstic més innovador, original i sincer 
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que ha donat el nostre poble en tot el segle XX. 
Com en Mercant, en Colau va ser un autodidacte. 

Anà temptejant el camí de la creació, cercant el seu lloc, 
el seu espai, i un forma expressiva capaç de sadollar les 
exigències d'un món interior desbordant. De la seva 
personalitat complexa, amb conflictes existencials no 
sempre resolts satisfactòriament. ens n'ha ouedat una ohra 
escassa però 
suficient com per 
poder-nos fer a la 
idea del potencial 
artístic que 
atresorava. Com 
passa tantes 
vegades, li va 
mancar la sort de 
trobar-se en el 
lloc oportú en el 
moment precís. 
En els anys de 
treball més 
decidit i intens, tot 
. . 
1 que ma1 no 
s'obsessionà ni per la glòria ni per la fama, en Colau va 
lluitar per obrir-se camí i tots els qui érem al seu voltant 
pensàvem que ho aconseguiria. N'era molt a prop. Cap a 
finals dels anys 80 i començament dels 90, alguns premis 
i. algunes exposicions començaren a obrir-li les portes a un 
futur que molts prevèiem brillant. A més, semblava cami
nar cada cop més segur d'ell mateix pel que fa als recursos 
expressius i a les possibilitats que li oferien els materials 
amb què més a gust va treballar: la tinta i la pintura acrílica. 

Cap a la mitat de la dècada, però, va començar a 
llanguir. No es trobava a gust amb el que feia. L'acceptació 
i el reconeixement a la seva feina s'estaven consolidant, 
però ell no se sentia satisfet. Estava cansat i, a més, 
considerava que havia esgotat un període i uns models . 
Necessitava repensar i reorientar la seva obra. 

Creguérem -nosaltres almenys ho vàrem creure
que es tractava d'un parèntesi, que deixava els pinzells 
temporalment però que els reprendria. No ho va fer. 
Esperàrem inútilment la seva reaparició. Potser li hagi 
mancat temps. Potser, d'aquí a uns anys, en haver aclarit 
alguna de les seves disputes més íntimes, o com a necessitat 
d'exterioritzar-les, hauria tomat a pintar. Ara, la mort ha 
esvaït qualsevol possibilitat de retrobada amb l'Artistai tots 
ens en dolem. Nosaltres, si més no, ens en dolem. 

De la seva generositat no cal ni parlar-ne. Va tenir 
un no per a algú? "Cap Vermell" sempre trobà les portes 
del seu estudi obertes -recordam encara la magnífica 
portada del número extraordinari de gener de 1994- i també 
les hi trobaren totes les organitzacions culturals i cíviques 



acomiadament 

que s'hi acostaren. 
A més de l'empremta que ens deixa com a pintor i 

dibuixant, no podem oblidar el pas d'en Colau Vives per 
Capdepera Ràdio, quan aquesta emissora constituïa una 
idea romàntica i engrescadora. 

Hem congriat, des que en Colau ens deixà, un 
incipient sentiment de culpabilitat.Ens hem demanat si 
vàrem fer per ell tot quan devíem o si vàrem esser al seu 
costat sempre que ens va necessitar. I no, no ho vàrem fer, 
no hi vàrem esser. Ja sol passar això. De fet, no podem 
viure pennanentment com si aquelles persones que ens 
importen s'haguessin de morir demà, tot i que, com en el cas 
d'en Colau, creguem que no moriran de velles. I després, 
quan ja no hi ha remei, voldríem recuperar els dies perduts, 
les converses embastades, l'amistat definitivament trencada 
per la mort. Però ja no hi som a temps. El temps s'ha 
revoltat contra nosaltres, contra els dies, contra les conver
ses i contra l'amistat. 
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CAP VERMELL 

Colau Vives Fuster (1956-1998) 
Exposicions 

1977 
Galeria d'Art a l'Hotel Serrana, Cala Rajada. 

1988 
Exposició del Certamen de Pintura Vila de Capdepera. 

1989 
Exposició al Certamen de Pintura Vila de Capdepera. 

1990 
Exposició Premis Vila de Capdepera, "Cinc Anys" . 

Col· lectiva "Art avui a Capdepera". 
1993 

Drac Màgic, Palma. 
Pintura Jove al Llevant de Mallorca. Itinerant. 

Cafè 3, Cala Rajada. 

Premis 
1985 

Premi Local IV Certamen de Pintura Vila de Capdepera. 
1989 

Segon Premi absolut V ·certamen de Pintura Vila de Capdepera. 
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F ou, durant alguns anys, el realitzador del cartell anunciador de les Serenates d'Estiu, queorganitzaJoventutsMusicals.Realilzà, igualment, 
cartells de les festes del Canne,dels Reis, Sant Roc i SantBartomeu així com pera laMitaMaratódel Canne. És l'autor de la portada de I'AgendaJovcde 

1990,realitzadape1ConselldelaJoventutdeleslllesBalears,aixícomdelaportadadeldiscdelgrupderock"Haciendoelpino".Col·laboràamb"Cap 
Vennell" en distintes ocasions, tant desdeia vessantplàsticacom literària. 

S'intenta fer un inventari de la seva obra. Si en teniu qualque quadre o dibuix d'en Colau Vives agraïrem que telefoneu 
al número. 971563 835 
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BIBLIOTEQUES DE MALLORCA 
Centre coordinador 

Biblioteques Públiques òe Capòepera i Cala Rajaòa 

BON NADAL 

Les biblioteques públiques municipals prepararen, 
durant el període nadalentc, una sèrie d'actes, amb la 
intenció de dinamitzar la vida d'aquests espais culturals . 
Amb aquest tipus d'activitats, el que es pretén és que les 
biblioteques siguin quelcom més que magatzems de 
llibres. 

Dels esmentats actes, en feim sel següent resum: 

- 16 desembre: a la biblioteca de Capdepera 
tingué lloc una conferència amb motiu del50è, aniversari 
de la Declaració Universal dels Drets Humans . 
L'assistència de públic no fou gaire nombrosa, i això és 
una llàstima, perquè tant la interessant exposició de les 
dues conferenciants com el viu debat que s'establí entre 
el públic resultaren altament interessants. 

- 21 i 22 de desembre: a les dues biblioteques 
s'impartiren sengles tallers de decoració nadalenca: 
felicitacions, punts de llibre, etc. , a partir de temes propis 
d'aquestes dates. Hi participaren una trentena de nins . 

- 28 i 30 de desembre: a Capdepera i Cala Rajada, 
respectivament, s'oferí el muntatge "L'hora del conte", 
dedicat als infants. Hi hagué una molt bona participació, no 
sols dels més menuts sinó dels seus pares . 

- 29 desembre: a les dues biblioteques, na Maria 
Ferrer, autora de diversos llibres de contes, oferí un taller 
sobre la tècnica de confecció de contes a partir de la 
tècnica del "collage". Els nins s'hi engrescare i, entre tots, 
realitzaren un treball conjunt que resultà molt vistós . 

.--------------- Novetatvídeo 

La secció video gràfica de les nostres 
biblioteques compta, ja, amb la gran 
peZ.Zícula dels darrers temps: "Titànic". 
De manera que, tots aquells que encara 
no heu tingut ocasió de veure-la, ja ho 
sabeu, és a la vostra disposició en el 
servei de préstec dels dos centres. 

• Consell de Mallorca 
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mitjançant les cançons que s'hi canten de cap a cap d'any. Un 
muntatge subtil amb un actor que vessa senzillesa i naturalitat. 
amb una dicció -amb accent de Granada- molt acurada co~ 
1 'interpretació de les cançons al piano tal com feu Lorca en donar 
la conferència ... Bé una passada, fins al punt que jo no sé com era 
Lorca, però Echanove em va fer creure que era dalt de l'escenari. _ __, ~~~~-.--~???- 6 6 6 
Teatre delmar, 3-13 desembre 

Aquesta època de l'any és un gust pels quatre bojos 

que ens agrada el teatre . Es poden anar a veure un parell 
d'espectacles per setmana. Ja arribarà l'estiu, quan podrem 

anar a veure un parell d'espectacles per estiu (si arriba). 
Però no cridem el mal temps i aprofitem aquests temps al 

màxim. Carpe Diem. 

La història. 
Encara que amb aquest nom sembli una secció d'en 

Pep Terrassa, em referesc al que ja ha passat pels escenaris, 
hi ha hagut molt i bo: 

El Floódo Pensil. 
Teatre Municipal de Manacor. 22 i 23 novembre 
Direcció FemandoBemués!Mireia Gabilondo. 
Un dels èxits de la passada temporada va arribara Manacor a fmals 
de novembre. Les peripècies de c{nc alumnes de l'escola 
nacionalcatòlica varen fer xalar un nombrós públic entregat des 
del principi. Al meu parer l'eficàcia del muntantge rau en la 
senzillesa: d'estructura, espai escènic, argument. .. i amb la veterania 
de cinc actors que sabien ben bé de quina escola parlaven per 
haver-la patit en pròpia carn. En definitiva, un altre encert empre
sarial dels "reis del mabo" del teatre comercial català: 3xtres 
(DagollDagom+Tricicle+ Anexa). 

· Entreteim el senyor Sloane 
Teatre de Manacor. 1 i 2 de desembre. 
DireccióEmilia Carilla. 
Contràriament a l'anterior, aquest espectacle surt del circuit de 
teatre alternatiu (pocs actors, poques peles i moltes ganes). Es 
tracta d'un muntatge de petit format que parla de les estranyes 
relacions que se estableixen quan un jove troba habitació a ca una 
família estranya que vol ocultar una extranya història. És per tant 
un producte ... estrany! ... però molt encertat al meu entendre. Molt 
ben interpretat i amb un argument molt ben enfilat que t'engaiLxa 
des del principi ... o no-hi vaig trobar amics que gairebé es dormen, 
de tot hi ha d'haver al supermercat del Senyor-. 

Como canta una ciudad de noviembre a noviembre. 
Teatre Principal (ja vos pensàveu que no passava de Manacor, 
eh?) . 10-13 de desembre. 
Direcció :Lluís Pasqual. 
És un Lorca i no és una obra de teatre de Lorca, és un Lorca i no 
és una lectura de poemes de !orca, és un Lorca i és una mara vella. 
un Juan Echanove magistral dóna la conferència que també va 
donar l'arnicFederido (amb l'any Lorcaja sembla com delafanúlia), 
en el qual explica poèticament com és la seva ciutat -Granada-

Direcció: DavidOttone (Yllana) 
Yllana ataca de nou. Com en els seus anteriors espectacles. 
I 'enguny s'imposa en aquest producte sense text. ple de situacions 
hilarants on el cos dels actors esdevé una eina petfecta. A 666 els 
Yllana ens porten al corredor de la mort on han de ser executats 
quatre convictes. A partir d'aquíl 'humornegre, negrissim, s'apodera 
de 1 'espectador fins a la penúltima escena. I dic la penúltima perquè 
la darrera part pateix de priapisme, és a dir, un excés de fal-l us 
erectes i descomunals que arriben a embafar i desproveeixen al 
gag de tota la gràcia que tenia al principi. Tots els masses fan mal. 

La casa en obres 
Teatre Principal decembre (no tenc els dies) 
Direcció : Pep Tosar. 
L'artanenc s'ha tomat a lluir. un espectacle sobre la vida, obra i 
l'univers interior de Blai Bonet conduït per Pep To sar i sis actors 
més. Un altre muntatge on un ambient poètic i subtil s'imposa 
mitjançant la tendressa, la ironia i la quotidianeïtat. Amb un joc 
d'imatges molt suggerents molt ben acompanyades per la música 
en directe que surt del fons de l'escenari. Com que " La casa en 
obres" és la representant de les Illes al Projecte Alcover, segurament 
tendreu ocasió de veure-la, no la deixeu passar. D'en Tosar vos 
puc dir el mateix que de n'Echanove, no sé com era en Blai Bonet 
a la seva maduress, però puc creure'm perfectament que era com 
en Tosar l'interpretava. 

Dakota. 
TeatreMunicipaldeManacor. 17-21 desembre. 
Direcció: MiquelDeMarchi 
Els de Teatre de la Vila s'han embarcat en una obra contemporània, 
del crack ctalà Jordi Galceran. Dakota és una comèdia molt 
divertida on se'ns conten les peripècies d'un pobre home que 
sembla tenir la facultat de somiar el futur. En els · seus somnis 
descobreix (o es pensa descobrir) com la seva dona l'engana amb 
un protèsic dental. Tot i alguns alts i baixos, el resultat final és més 
que satisfactori i els manacorins s'ho poden apuntar com a un 
triomf. Ànim i endavant que no ha estat res ! 

Rumors 
Auditòrium. 7-10 gener 
Direcció: SergiBelbel. 
La darreracomèdiadeNeil Simon (autor de "Laextraña pareja") 
és l'última aventuraBelbel. Rumors, mitjançant un floret d'actors 
impecables, conta els embolics que sorgeixen quan tres parelles 
arriben a la festa a la que estaven convidades i no troben als 
amfitrions en condicions de rebre'ls. La comèdia està servida. Tot 
i que ens podem enorgullir que "l'estrena mundial" va ser a Palma. 
també podríem afegir algun comentari a aquest suposat honor. 
Segurament "Rumors" serà l'alta comèdia d'èxit de la propera 



Música 

SONS 

Per a Sant Antoni, 
cançons andaluses o música "disco". 

Escric això abans de la festa, sense saber com esdevendrà 
enguany, però m'agradaria molt equivocar-me i que qualcú (o 
;o mateixa) m 'ho pugui tirar a la cara. 

M 'ha vengut al cap d 'escriure sobre aquest tema perquè 
com a mestra de música de primària, un dels continguts a treballar 
amb 1' alumnat són les cançons populars en relació a les festes del 
municipi. Després de passar tota una setmana cantant cançons 
de Sant Antoni amb tots els cursos, i amb diferents situacions i 
anècdotes que esdevenen de cada grup classe, he arribat a la 
conclusió que la majoria desconeixen el sentit d'aquesta festa. 
Només un petit percentatge de nins i nines han begut de l'entorn 
familiar les cançons tradicionals de Sant Antoni. Aquests nins i 
nines entenen el nexe entre les cançons i la festa; relacionen la 
festa de Sant Antoni amb foc, dimonis, carroces i les tradicionals 
cançons. 
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Però per a la gran majoria, Sant Antoni és una festa en què 
es fa un gran foc per torrar i també hi ha dimonis que engalcen els 
al·lots. A molts de foguerons posen música molt fort. Tot amb 
aquest ordre d'importància. En parlar de les cançons de Sant 
Antoni, la majoria en saben qualcuna perquè Tany passat la 
mestra ens les va ensenyar". 

A qualcú dels que em llegiu us pot semblar que fent 
aquesta anàlisi no en treuré res i, fins i tot qualcú pot pensar que 
no ho hauria de comentar, això. Ara bé, no estic fent una denúncia 
ni crític a ningú en concret. Simplement intent fer una reflexió sobre 
sobre molts d'aspectes d'aquesta festa, que ens han fuit de les 
mans els darrers anys, tot des del microcosmos escolar, que no és 
més que una petita part del macrocosmos social que 1' enrevolta. 
Ens agradi o no. 
Icoms'haarribataaquestpunt? AaltrespoblesdeMallorcas'han 
conservat molt millor les cançons i els costums tradicionals 
d'aquesta i d'altres festes . Hom pot pensar que això és producte 
de la forta immigració que ha sofert aquest municipi, però, des del 
meu humil punt de vista, hi ha un altre factor, tan o més important: 
la manca d, autoestima per les nostres tradicions populars per 
part d'un bon grapat de gent. Allò de valorar més el que vé de fora 
que el que tenim aquí. 

Hauríem d'anar amb compte de no confondre el respecte 
per les cultures i tradicions dels que vénen de fora, amb I' oblit i/ 
o adulteració de les nostres. Personalment, sempre que he viajat 
(no tant com m'hauria agradat poder-ho fer) he gaudit de les 
cançons i tradicions de cultures d'altres indrets i hauria trobat un 
sacrilegi espenyar -les per introduir-hi les meves o d'altres. Mai no 
podria acceptard'anarala Feria de abril en Sevilla cantant Sant 
Antoni o ballant mateixes i copeos, per posar un exemple. 

temporada, i a l'estrena al Grec !::e'n durà 
lloances que sens dubte es mereix1!rà. Però 
la intenció de venir a estrenar aquí, respon 
més a provar com funciona un e!.pectacle 
davant el públic per anar acabant-lo de 
madurar que als vincles emociona ls que en 
Belbel té amb Mallorca. Ara, els 
csp~ctadorsd'aquí, malgrat encara s'hagin 
dé llimaralgunsgagsi el ritmedelasegona 
part s'hagi de pulir, estam alabats de contri
buir amb 2.800 castanyes d'entrada a les 
provatures del senyor Belbel. Moltes 
gràcies ! Qui no es conforma és perquè no 
vol. 

pròximament (si ja ha sortit el Cap L'altre 

L'esdevenidor 
Amb aquesta parauleta que si anàs 

d d t 11 t 11 . acompanya a e res en om·.es 1 un 
11desdeluego 11 podria formar part d'un 

di~çurs del President Matas, 'ull refe
rir~me als espectacles qut: venen 

Vermell.). Moma teatre 
25-28 de març 

Auditòrium 
La increïble història del Dr. FloitiMr Pla 
Els Joglars 
20-24 de gener 

Teatre Municipal de Manacor 
Criatures 
Tde teatre 
18-20degener 

Teatre del mar 
Currículum 
Carles Alberola 
20-31 de gener 

Estrips 
A Santa Companya 
25 de febrer a 7 de març 

TeaLrcPrincipal 
Me n'aflix per no triar 
L'incombustible (en Xesc Forteza, 
evidentment) 
Del23 desembre a quan li doni la gana 
Per cert, un grup de gabellins havia d'anar 
a veure l'espectacle i quan ja tenien un peu 
dins l'autocar els varen avisar que en Xesc 
F orteza tenia grip i no es feia la funció. U na 

llàstima. 

Aquest mes crec que m'he 
passat, no dubteu que m'he guanyat les 

sopes. Ja ens veurem el mes que ve, a 
no ser que ho volgueu evitar i m'envieu 
els vostres advocats.Adéu ! 
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. Un ~ per aquesta foto 

De la revista Bellpuig (Artà) . 

A Cala Rajada, i també a 

Capdepera, la diferència entre 

carrers i torrenteres, en alguns 

casos, és molt difícil d'establir. 

I, malgrat no sigui bo 

generalitzar, s'ha de dir que 

tampoc no es tracta de casos 

oil/ats, hi trobaríem més d'un 

carrer més apte per fer 11rallys 11 o 

curses de 11mountain bike 11
, que no 

pas per caminar o circular-hi amb 

el cotxe. 

Aquesta foto és d'un d'ells. 

Baixa dels Pelats fins a sa Gravera 

i el seu estat és veritablement 

penós, impracticable. 

Qui ,obligadament, ha de circu

lar per aquest indret s 'hi juga els 

amortidors o els baixos del 

vehicle. 

Això a Cala Rajada, amb Plans 

Mirall, plans d'embelliment i 

altres herbes .... 
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p k a r • 
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L'Associació Balear de Parkinson, denuncia la manca 
d'ajudapúblicaperlalaborassociativaimillorarlaqualitatdevida 
dels afectats. 

* L'Associació Balear de Parkinson, entitat que fonna part de 
la Federació Coordinadora de Minusvàlids de Balears, necessiten un 
local social per a dur a tenne les reunions infonnatives i sessions de 
rehabilitació. 

* Al'actualitathihaaEspanya unes 80.000 persones afectades 
de Parkinson. Els primers símptomes solen manifestar -se a partir dels 
40anys. Afecta entre un O,Si 1% deia població de majors de40 
anys ia20 decadamilhabitants.ABalearshi ha més de500malalts 
iel10% d 'aquesttenen menys deSO anys. Améstambés'handonat 
casos juvenils o infantils. 

* La malatia de Parkinson sol estar relacionda amb estat 
depressius, per la qual cosa és fonamental que els fectats nos' aillin 
i que puguin tenir un lloc on se'ls assessori adecuadamentdes d'un punt 
de vista interdisciplinar, així com per més envant poder optar a la 
contractació d'una fisioterapeuta. D'ençà unes setmanes l'Associació 
Balear de Parkinsonha concertat reunions amb les autoritats competents 
perreclamarun local i el tractament de rehabilitació. 

*El Parkinson és una malatia neurodegenerativa que es 
carateritza per la prematura degeneració de les cèl·lules que es sintetitzen 
al cervell, i afecta a l'element fonamental per a la correcta realització de 
tots els actes motors. La malatia s' asocia al tremolor (el pa teix en un 
65% dels afectats) a la dificultat per iniciar el moviment i la 
deglutició,i a la rigidesa muscular o akinèsia. 

*Hi ha bàsicament dos tipus deParkinson,l'idiopàtic, aquell 
que es manifesta sensecapcausa aparenti el que pot ser causat per 
traumatismes, alguns tipus d' al·lèrt~ies, medicaments ien menys 
incidència, la qüestió hereditària. També s 'han establert possibles 
relaciçms en alguns factors mediambientals, així com major incidència a 
les zones rurals i amb persones que els seus 20-25 anys han begut aigua 
procedent de pous. El més problable é!: que estigui relacionada amb 
pesticides i tòxics filtrats. 

*Per ara no hi ha cura total, pèrÒ si es pot aturar l'avanç, per 
això cal un tractamentdecaràcterintegr&l, tanta nivell farmacològic com 
psicofísic. No és contagiosa i, tot i quem produeix transtorns cognitius, 
els afectats troben dificultats en el querèr diari. És molt important per 
a ells realitzílrmolt d'exercici físic, clones s'entrenen els músculs 
que a causa de la malaltia tenen dificultat pel moviment. 
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n s o n 

*En alguns casos és pottrobaruna millora amb una palidotomia. 
L'operació es du a tenned'ençà els anys 60, però amb l'aparició de la 
ressonància nuclear magnètica i la utilització sistemàtica del registre 
neurofisiològic intraoperatori, les possibilitats d'èxit són molt majors, 
tot i que sempre hi ha un factor de risc. Per a ser operat la malaltia 
s 'ha de passar una selecció, per exemple, la mala tia ha d'estar 
avançada o que arribi a un punt, que els efectes secundaris dels 
medicamentssiguinpitjorsquelamalaltia,cosaquepassasovint. 

*La palidotomia es feia a l'Hospital Quironde Sant Sebastià, una 
clínica privada. Ara, la Seguretat Social ja comença a finançar 
intervencions a hospitals de Barcelona i de Madrid. 

* L'associació posarà en marxa una circular mensual per a 
infonnardels avenços científics i les millores socials de les quals es poden 
beneficiar els malalts. Així també, s'han establerts contactes amb els 
neuròlegs de les Balears, pera organitzar conferències o xerrades per 
estar al dia dels darrers descobriments relacionats amb la malaltia. Així 
com estar en contacte amb altres associacions de Parkinson de 
l'estat espanyoL 

* La nova junta de l'Associació Balear de Parkinson està 
presidida per Antònia Vidal, en substituciódeMagadalenaPolo. D'entre 
els pru1cipals objectius hi ha els d'aconseguir un delegat a cada poble 
on hi hagi algun cas deParkinson, i així facilitar les feines que es duen 
a tenne. Així mateix, també s estan especialment interessats en tenir 
delegacions a Menorca i Eivissa. per ara, l'única manera de 
contacte és mitjançant un contestador automàtic (97145 70 78) les 
24 hores del dia. 

* L'entomfamiliarde la persona amb Parkinson és fonamental. 
Els afectats han de conviure en un ambient de comprensió, alegria 
i fins i tot humor, doncs la depressió pot conduir alParkinson i 
aquestaladepressió. Per aquest augment de la sensiblitatésimportant 
que les necessitats del pacient siguin satisfetes, en aquest aspecte 
l'AssociacióBaleardeParkinson facilita infonnació sobre les ajudes de 
la Seguretat Social, els certificats d'invalidesa i l'assistència a domicili. 

* Entre els possibles tractaments també s'inclou la 
possibilitat de transplantament de cèl·lules fetals al cervell, tot i 
que en principi és unmètodefactible s'ha estancat pels problemes morals 
que comporta. 

Associació Balear de Parkinson 
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Presentació de l'UCB 
(Unió Centre Balear) 

als mitjans de comunicació 

Hem rebut el següent comunicat per a la seva 
publicació: 

"S'ha constituït un partit Polític denominat Unió 
Centre Balear, que pot ésser considerat com el mirall i 
esperit de l'extinguit i recordat U.C.D., i important a la 
política autonòmica de les nostres Illes Balears. 

U.C.B. és un Partit Polític democràtic, reformador, 
liberal, progressista, d'àmbit autonòmic, i amb organtizació 
a totes les Illes de l'arxipèlag Balear. 

Aquest partit està genumament creat i pensat per 
ésser de "centre", com les nostres sigles així ho indiquen. 
Som un partit creat per persones amb un perfil molt seriós, 
professional, sensible i ètic, que estem convençuts és el 
que precisa per aconseguir les objectius que tenim. 

Anem a treballar dur per intentar aconseguir que els 
fins d'U.C.B ., contemplats en els Estatuts, arribin a ésser 
una realitat i no merament una il·lusió de les persones que 
tant entusiasme estem posant en la creació d'un Partit de 
Centre que està enyorant Espanya. 

Algunes de les finalitats que perseguim són: 
* El respecte dels drets fonamentals de la persona, 

la defensa de la seva dignitat, de la seva llibertat i de la seva 
iguallal. 

* Reivindicar la màxima capacitat d'Autogovern de 
les Illes Balears a través de l'Estatut d'Autonomia. 

* Generar une stat d'opinió que implique la 
consideració de la Cultura, Història i Llengua pròpia del 
nostre Arxipèlag Balear. 

*Salvaguardar, fomentar i millorar la pròpia indústria, 
el comerç i el turisme, així com potenciar la petita i mitjana 
empressa, com a base de la nostra economia. 

* Potenciar i crear llocs de feina, enfortint d'aquesta 
manera el creixement de la nostra Comunitat Autònoma. 

* Potenciar i respectar el medi ambient i tot el nostre 
entorn ecològic. 

*Potenciar l'agricultura i la pesca salvaguardant les 
reserves marines i assegurant la seva continuïtat en el 
nostre arxipèlag. 

* Millorar la Sanitat a les nostres Illes establint 
prioritats per a una millor assitència als ciutadants. Cercar 
soHucions al devastdor problema de la droga. 

* Potenciar la Seguretat Ciutadana millorant la 
coordinació de les diferents Forces i Cossos de Seguretat 
a la nostra CC .AA., amb l'objectiu de, en un futur, crear la 
nostra pròpia Policia Autònoma. 

* Fomentar l'esport potenciant en especial l'esport 
escolar i de base. 
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* Fomentar i donar suport, en el possible, a totes 
quantes iniciatives existeixin o sorgeixin per a millorar la 
formació socio-cultural dels nostres joves per, en 
conseqüència, ajudar-los a accedir als distints llocs de 
treball tant a nivell local, com nacional o comunitari. 

* Contribuir ajudant al bon funcionament d'aquelles 
associacions que s'ocupen d'integrar com corresponaqueslls 
col·lectius de persones amb minusvàlues que tenen tants 
d'obstacles i barreres per aconseguir integrar-se en la 
societat, reconeixent-los els drets fonamentals que els 
assisteixen com a ciuadans . 

* Ajudar a la creació d'adequats centres per als 
joves-majors, millorant els ja existents si fos necessari . 

* I ne definititva potenciar, fomentar i millorar 
qualsevol activitat o iniciativa que afavoreixi el 
desenvolupament econòmic, social i cultural del poble 
Balear. 

En aquest Partit pretenim portar l'esperit de "Cen
tre" mitjançant tots els afiliats que anteriorment eren 
d'U.C.D./C.D.S. i que esperem ara ens donin suport en 
aquesta comesa que amb tanta il·lusió estem emprenent, i 
aconseguir així una gran formació política que sigui la que 
governi, ja que el poble balear manifesta contínuament la 
necessitat que sigui un partit liberal, progressista i centrista 
el que estigui al front del Govern Balear. Som conscients 
de la gran quota de poder que tenia U.C.D. a les Illes 
Balears (major que la de P .P ./Aliança Popular oP. S. O .E.) 
i sabem que podem tomar a recuperar-la amb l'ajuda dels 
nostres conciulaclauls . 

Els iniciadors d'U.C.B. som ciutadants corrents, 
alguns dels quals s'om expolítics, i tots som coneixedors 
dels poblemes socials que ens envolten ja que els vivim i els 
patim, itenim l'enorme il·lusió d'intentar amb el nostre 
esfor'i treball ajudar a pal·liar dia a dia tots ells. 

Volem transmetre al nostre futur electorat la nostra 
serietat, ganes de treballar i honradesa, que tant es troba a 
faltar avui en dia, i que són les principals cracterístiques 
dels qui composem aquest Partit, i en comptes de promeses 
l'únic que pretenem donar és la seguretat que es lluitarà 
amb continuïtat per aconseguir objectius afins a tots els 
ciutadans 

El domicili social de la seu és a Palma de Mallorca, 
al carrer Antoni Marquès, n° 12, entresòl A (tel. 971 200 
043/971759122)" 

Palma 24 de novembre de 1998 
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AQUI CONSTRUÏM EL FUTUR DE CALA RAJADA 

Tenim el sol, tenim la mar, el cel. Tenim la calma, tenim els menjars, 

tenim les nostres tradicions, tenim la cultura, la música, l'art. 

Tenim les nits, les festes. Tenim la gent. Tenim allò que ningú altre 

té en aquest país. Tenim un món. .. 

I, sobretot, tenim allò que més agrada a qui ens visita ... el ciment 

SES ILLES: HO TENIM TOT 

PER A FOTRE-HO TOT 



D'en te~nps pri~ne~ 
... una ullada cap enrera, per a recordar Ja nostra gent. 

. . 

D. Bartomeu Julià Llabata, cap de la policia municipal de Capdepera. 
El cabo de la policia local de Capdepera, d. Bartolomé 

JuliàLlabata 11arlaamb la nostra revi~1a. 

-Molt de temps al davant del Servei? 
- Desde/15 d'abril de 1963, exactament. 
-Haurà canviat molt el trànsit i la vigilància des d'ençà a 

l'actualittt, no és cert? 
-Moltíssim. Les urbanitzacions que es vénen construïnt i 

l'afliència turística de Cala Rajada, sobre tot, exigeixen una major 
atenció que abans. I crec que seguint així. augnwntarà encaram és. 

-Amb quants d'homes compta el planter del a policia local? 
-Som, en total, set. 
• Pot anomenar -nos els seus companys' 
- No hi ha inconvenient. Els li donaré per ordre d'antiguitat: 

Eduardo RodríguezCalderón, Bartomeu A lzinaFerrer,Andreu Torres 
Case/la~. ,\felcior FonrésRiera. Pere FerrcrC aldenteyiManue/Rubio 
Ve cina 

• Quines són les missions específiques que teniu? 
-A part de les notificacions, vetllar per les ordenances 

municipals. evitant qualsevol escàndol públic. actuar apagant 
incendis, vi gi lar el trànsit del casc de població durant els dies necessaris, 
prestar servei a la caça consistorial, col-loborar, quan facifalta, amb 
laGuàrdiaCivil,etc .. 

· -Ocorren accidents, freqüentment? 
-Pel que respecta al casc de població, puc dir-li que el darrer 

registratvaserfados anys, en el qualunamoto atropellàunadona. qui 
patí lafractura d'una cama. 

-Compten amb ambulància i amb "geep"? 
-De moment, no. Pot ser que. amb el temps, l'Ajuntament 

consideri oportú l'adquisició d'ambdós vehiG·les. 
-Queda,ambel personal amb qui vostè compta,cobcrtelservci? 
-Naturalment; només és qüestió de dedicar-hi més hores de 

treball en l'època estival, en què la poblacióflotantés més nombrosa. 
-Quan han d'actuar per cnbriaguesa o escàndol, són vos té s 

respectats degudament? 
-Generalment, sí. 
-Finalment, vol dir-nos qualque cosa decaràcterparticular? 
-!dà aprofitant aquesta ocasió que em dona, vull expressar 

públicament, des de la seva revista, l'agraïmentdels meus companys i 
el meu propi al senyor bat/e i secretari perlafinesa i cortesia mnb què 
som tractats. 

Molt contents ho fem. senyor Julià. 

Data sense determinar (circa 1965) 
Traduït de la revista "T Ida Afunicipal de Balcares" , en 

memòria de Bartomeu Julià Llabata i dels seus companys. 


